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شهرنوشت

این روزها فرودگاه های بســیاری 
از شهرهای کشور دوباره شلوغ است 
و پس از دو ســال وقفــه، کاروان ۳۹ 
هزار و ۶۰۰ نفری حــج تمتع، راهی 
عربستان شدند. ســفری که امسال 
با وجود شــرایط پیچیــده اقتصادی 
کشور، حواشــی فراوانی هم به همراه 
داشت؛ از شــیوه تامین ارز و واکسن 
تا اقدام عربستان سعودی در افزایش 
هزینه هر زائر. اما در این میان حواشی 
مربوط به پرداخت وام و یارانه و ارز های 
۹هزار تومانی به حجاج از همه بیشتر 
واکنش هــا را برانگیخــت؛ به طوری 
که بسیاری در انتقاد به این ادعا، این 
موضوع را مطرح کردند که مگر شرط 
حج، استطاعت مالی نیست. پس چرا 
دولت با پرداخت یارانه، مشتاقان را با 
اموال عمومی راهی این ســفر زیارتی 

می کند؟ 
هر چنــد رئیس ســازمان حج و 
زیارت، اختصــاص یارانه ارزی دولت 
به حجــاج ایرانی را »جوســازی « و 
»دروغ پردازی« دانست و تاکید کرد که 
» یارانه خاصی به زائران داده نشده و 
آن ها پول خود را پرداخت کرده و قطعا 
بدون هر منتی به این ســفر معنوی 

مشرف می شــوند«، اما هنوز حرف و 
حدیث ها در این خصوص ادامه دارد.

 ادعای منتقدان تامین ارز 
حجاج 

پرداخــت و تامین ارز مــورد نیاز 
زائران برای شرکت در مراسم مذهبی 
همچون حــج و اربعیــن و ... یکی از 
مسائلی اســت که با توجه به افزایش 
نرخ ارز در ســال های اخیر، اهمیت 

ویژه ای پیدا کرده است.
در هفته هــای اخیر ماجرای حج 
امســال و شــبهات پیش آمده در 
خصوص مــوارد مالــی آن در حالی 
حاشیه ســاز شــد کــه منتقــدان 
مدعی اند دولت به هــر زائر ۴۵۰۰ 
دلار، آن هم به قیمت ۹هزار تومانی 
پرداخت می کند. این در حالی است 
که قیمت دلار ایــن روزها به بیش از 
۳۰ هزار تومان رسیده است که این 
بدان معناست که هر حاجی چیزی 
حــدود 1۰۰ میلیون تومــان یارانه 
از خزانه عمومــی دریافت می کند. 
منتقــدان همچنین ایــن موضوع 
اساسی را بر اساس فقه اسلامی مطرح 
کردند که یک حاجی باید استطاعت 
مالی لازم را برای این سفر داشته باشد 
و پرداخت یارانه به این افراد صحیح 
نیست. همچنین این پرسش مطرح 
شد که در شرایط بحران اقتصادی و 

تنگنای مالی که بســیاری از مردم، 
در تامیــن مایحتاج اولیــه زندگی 
مانده اند، دولت چرا باید چنین پولی 

را برای این موارد هزینه کند؟
سیامک رحمانی، روزنامه نگار در 
توئیترش نوشت: »هر زائر ۴۵۰۰دلار 
۹هزار تومانی می گیرد. خلاصه اش 
یعنی 1۰۰میلیون یارانــه برای هر 
حاجی. ســوال: مگر حاجــی نباید 
استطاعت داشته باشــد، چرا یارانه؟ 
ســوال دو، اگر دولت پول ندارد این 
ولخرجی ها چیست؟ و اینکه آیا این 
حق ضعفا نیســت که بــه توانگران 

می دهید؟«
کابر دیگری نوشت: »وقتی دولت 
بدون رضایت مــردم، از جیب آنها به 
هر زائر مکه حدود 1۰۰ میلیون یارانه 
می دهد! آیا این حج و حاجی شدن با 

پول مردم مقبول است؟!«.

حمیدرضا شکوهی، روزنامه نگار 
هم در توئیترش نوشــت: »دقیقا ۴۳ 
سال پیش در چنین روزی، این سخن 
معروف امام خمینــی، تیتر روزنامه 
اطلاعات شد. )به جای زیارت مکه و 
عتبات ایران را آبــاد کنید(. امروز، نه 
تنها آباد کردن  ایران، اصل نیســت، 
بلکه برای  حج که فقط برای کسانی 
واجب اســت که توان مالی دارند،  ارز 
دولتی هم می دهنــد؛ آن هم در این 
اوضاع اقتصادی! سرنوشــت یکی از 

شعارهای انقلاب!«.

محاسبه براساس پرداختی 
گذشته

اما ســیدصادق حســینی، رئیس 
سازمان حج و زیارت با انتقاد از افرادی که 
عنوان می کنند زائران حج امسال با یارانه 
دولتی و دلار ۹ هزار تومانی به این ســفر 
مشرف می شوند، توضیح داد: »اولا که این 
هزینه حدود دو سال قبل از سوی زائران 
پرداخت شده است که در آن زمان با توجه 
به برابری نرخ ریــال با ارزهای خارجی و 
نــرخ ارز در آن دوره، ارز مورد نیاز زائران 
خریداری شــد و در امانت بانک مرکزی 
قرار گرفت تا در زمان برقراری دوباره حج 
تمتع مورد استفاده قرار بگیرد. بنابراین 
صحبت ها و جوســازی های رسانه های 
معاند درســت نیســت و دروغ پردازی 

محسوب می شود«.

بر اساس توضیحات این سازمان، 
زائران حج تمتع امسال، از سال ۸۶ به 
قبل ودیعه گذاری کرده بودند و حتی 
سال ۹۹ که قرار بود حج تمتع برگزار 
شــود، هزینه آن را پرداخت کردند، 
اما با شیوع کرونا و نبود واکسن برای 
پیشــگیری از این ویروس، عربستان 
تصمیم گرفت که هیچ زائر خارجی را 
نپذیرد و حج تمتع در آن سال فقط با 
حضور حدود 1۰ هزار ساکن عربستان 
برگزار شد. بر همین اساس، سازمان 
حج و زیارت با هماهنگی بانک مرکزی 
تلاش کرد تا با توجــه به اینکه دولت 
برای عملیات حج تمتع سال ۹۹ ارز 
۹ هــزار تومانی در نظــر گرفته بود، 
هزینه حج را برای زائران تثبیت کند. 
به همین دلیل، اعلام کرد افرادی که 
هزینه کامل حج تمتــع را بپردازند، 
دیگر مشمول افزایش هزینه حج در 

اعزام بعدی نخواهند شد.
در گزارشی که خبرگزاری فارس 
منتشر کرد، این گونه شرح داده شده 
که حدود ۷۴ هزار نفر از مشــمولان 
حج تمتع ســال ۹۹ هزینــه حج که 
قسط اول حج تمتع یعنی ۲۵ میلیون 
تومان با احتساب سود سپرده اولیه را 
پرداخت کرده بودنــد، برای تکمیل 
این هزینه که از ۳۲ تــا ۴1 میلیون 
تومان بود، اقــدام کردند تا برای حج 
تمتع سال آینده حاضر شده و بتوانند 
با همــان قیمت به حج تمتع ســال 
1۴۰۰ بروند. پس از واریز این هزینه، 
ســازمان حــج و زیــارت، پول های 
جمع آوری شــده برای حــج تمتع 
سال ۹۹ را به حســاب بانک مرکزی 
واریز کرد تا دولت بــرای زائران دلار 
به قیمــت ۹ هزار تومــان خریداری 
کند. با توجه به ادامه شیوع کرونا، حج 
تمتع 1۴۰۰ هم بدون حضور زائران 
خارجی برگزار شد و این افراد امکان 
تشرف به ســرزمین وحی نداشتند؛ 
تا اینکه امســال عربستان از پذیرش 
زائر خارجی خبر داد و قرار شــد یک 
میلیون زائر از کشورهای مختلف در 

حج تمتع امسال شرکت کند.
البتــه بــا توجــه بــه برخــی 
محدودیت هــا و کاهــش ســهمیه 
کشورها، عربستان سهمیه کشورها 
را به حدود ۴۳ درصد کاهش داد و به 
این ترتیب از بین ۸۷ هزار و ۵۵۰ نفر 
از سهمیه کشورمان، فقط ۳۹ هزار و 
۶۳۵ نفر با محدودیت ســنی کمتر از 
۶۵ سال امکان این سفر را پیدا کردند. 
سفری که گفته می شــود هزینه آن 
را در ســال ۹۹ با دلار ۹ هزار تومانی 
پرداخته و ۲ ســال هم انتظار کشیده 

بودند.

افزایش ناگهانی هزینه سفر 
حج

امسال اما پس از دو سال عربستان 
هزینه حج را افزایــش داد. افزایش 

قیمتی که برخــی دیگر از منتقدان 
معتقدند دولت از خزانه عمومی برای 
جبرانش به حجاج کمک مالی کرده 
است. هزینه های ســفر حج تا قبل 
از افزایش قیمت ها از ســوی کشور 
میزبان، حدود سه هزار و ۲۰۰ تا سه  
هزار و ۳۰۰ دلار بوده است، اما امسال 
با رشد حدود هزار و ۲۰۰ دلاری به 

چهار هزار و ۵۰۰ دلار رسیده است.
رئیس ســازمان حج و زیارت در 
همین باره اظهار کرد: »افزایش نرخ 
خدمات، افزایــش هزینه های اقلام 
پروتیینی در حدود ۲۰ تا ۴۰ درصد 
و رشــد نرخ مالیات بر ارزش افزوده 
کالاهــا از ۳ درصد بــه 1۵ درصد، 
از جمله مســائلی بود کــه موجب 
افزایش ناگهانی هزینه ها شــد. ما 
سعی کردیم آن را به زائران تحمیل 
نکنیم و کمتر از یک چهارم این مازاد 
را دریافت کنیم و الباقی هزینه ها را 
از محل دیگــر و تخفیف ها، جبران 

کنیم«.
او با اشــاره به اینکه سازمان حج 
و زیارت برای حل این مشــکل که 
هزینه ای حــدودا ۴۰ تا ۴۵ میلیون 
تومانی را به زائران تحمیل می کرد، 
درخواســت اختصاص ارز ارزان یا 
نیمایی نکرد، گفت: »راهکار سازمان 
حج و زیارت کنترل قیمت ها، کاهش 
اعزام عوامل و همچنین بهره گیری از 
هتل های ارزان قیمت تر برای اسکان 

زائران بود«.

میزان ارز همراه حجاج 
چقدر اعلام شد؟

اما در این میان هر ساله به حجاج 
امکان داده می شود مبلغی ارز نیز با 
خود  برای خرید و تهیه سوغات حج 

از کشور خارج کنند.
بانک مرکزی اعــلام کرد: میزان 
ارز تخصیصی به هــر زائر حج تمتع 
1۴۰1 از ۲۰۰ یورو بــه ۵۰۰ یورو، 
با نرخ بازار متشــکل افزایش یافت. 
که بر اساس قیمت یورو بیش از ۲۸ 
هزار تومانی این مبلغ چیزی بیش از 

1۴ میلیون تومان برآورد می شود.
این در حالی است که سال 1۳۹۸ 
و در آخرین اعــزام زائران حج تمتع 
پیش از کرونــا، ۲۰۰ دلار با نرخ 1۲ 
هزار و ۷۹۰ تومان به زوار تخصیص 

پیدا کرد.

حاشیه هایی که سفر حج امسال را شبهه برانگیز کرد

حجاجبایدمستطیعباشندیایارانهبگیر؟

گفتوگو

در هفته های اخیر ماجرای 
حج امسال و شبهات پیش 

آمده در خصوص موارد مالی 
آن در حالی حاشیه ساز شد 

که منتقدان مدعی اند دولت 
به هر زائر ۴۵۰۰ دلار، آن هم 

به قیمت ۹هزار تومانی یارانه 
پرداخت می کند

هزینه های سفر حج تا قبل 
از افزایش قیمت ها از سوی 

کشور میزبان، حدود سه 
هزار و ۲۰۰ تا سه  هزار و ۳۰۰ 
دلار بوده است، اما امسال 

با رشد حدود هزار و ۲۰۰ 
دلاری به چهار هزار و ۵۰۰ 

دلار رسیده است
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مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
خبر داد:

تنش آبی در ۲۷۲ شهر کشور
مدیرعامــل شــرکت 
مهندســی آب و فاضلاب 
کشــور گفت: ۲۷۲ شــهر 
دارای مشــکلات تامین، 
انتقال و توزیع آب در کشور 
شناسایی شدند. به گزارش تسنیم، اتابک جعفری 
با اشاره به برخورد با مشترکان پرمصرف افزود: پس 
از تذکر و اخطار در چند مرحله به افراد بد مصرف، 
از ابتدای تیر امسال انشــعاب آنها قطع می شود و 
بر اساس جداول تنظیم شــده، این قطعی آب از 
چند ســاعت آغاز و در مراحل بعدی شامل موارد 
جدی تر نیز می شود. هم اکنون نیز تعداد مشترکان 
بدمصرف در کلانشهری مثل تهران حدود ۵ درصد 
است که البته این مشــترکان تا 1۵ درصد آب را 

مصرف می کنند.
    

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

 اسلام اجازه اخراج بانوان 
بدحجاب از کار را نمی دهد

عضو جامعه مدرســین 
حوزه علمیه قــم در انتقاد به 
بخشنامه ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر برای برخورد با 
زنان بدحجاب گفت: هیچکدام 
از مسئولان ستاد امر به معروف و نهی از منکر حق ندارند 
به بهانه مقابله با افراد بد حجاب موجبات اخراج بانوان از 

محل کار را فراهم کنند.
به گزارش سایت دیده بان ایران، آیت الله علی اکبر 
مسعودی خمینی افزود: آمران به معروف نیز باید در 
انتخاب کلمات خود در قبال افراد بد حجاب دقت کافی 
را داشته باشند تا خدای نکرده به مقام انسانی بانوان 

تعرضی صورت نگیرد.
    

توله یوز باقیمانده از »ایران«، 
»پیروز« نام گرفت

علیرضــا شــهرداری در 
صفحه اینســتاگرام خود با 
انتشار ویدیویی ضمن توضیح 
شرایط توله یوز »ایران« در ۴۷ 
امین روز تولد، نام آنرا »پیروز« 
اعلام کرد. او با انتشار تصاویر جدیدی از این توله یوز یک 

و نیم ماهه حال او را خوب توصیف کرد.
ماده یوزپلنگ ایران، در نخستین زایمان یوز آسیایی 
در اسارت، سه فرزند را روز یازدهم اردیبهشت به روش 

سزارین به دنیا آورد که دو توله یوز تلف شدند. 
    

تجمع سراسری فرهنگیان در ده ها 
شهر کشور

معلمــان در شــهرهای 
مختلــف ایران بــا فراخوان 
شورای هماهنگی تشکل های 
صنفی فرهنگیان دســت از 
کار کشیدند و در مقابل دفاتر 
ادارات مرکزی آموزش و پرورش منطقه ای و استانی 

و در تهران مقابل مجلس تجمع کردند.
این چندمین تجمع سراســری معلمان از مهر 
سال گذشته اســت. یکی از خواسته های آنها اجرای 
کامل رتبه بندی معلمان و آزادی معلمان بازداشتی و 

زندانی است.
    

بازداشت عامل پنچر کردن 
آمبولانس و مرگ کودک ۲ ساله

دادســتانی تهــران از 
دستگیری راننده اتوبوسی 
که با پنجر کردن چرخ های 
آمبولانس در خیابان شهید 
بهشتی تهران موجب جان 

باختن کودک ۲ ساله بیمار شده بود، خبر داد.
    

قاچاق دو تریلی خاک به اسم 
کنجاله سویا!

دادســتان عمومــی و 
انقلاب شهرستان گالیکش از 
دستگیری دو تن از کارمندان 
جهاد کشــاورزی اســتان 
گلســتان در ماجرای تخلیه 
دو تریلی خاک به اسم کنجاله سویا خبر داد. به گزارش 
ایسنا سید ســعید جباری اظهار کرد: بارنامه این دو 
تریلی ۵۰ تنُ کنجاله سویا از یکی از بنادر جنوبی کشور 
به مقصد گالیکش بود. قرار بود این بار در سیلوی دولتی 
شهرستان تخلیه و به عنوان سهمیه کنجاله سویا با 

تعرفه دولتی بین دامداران استان توزیع شود.

ازگوشهوکنار

رئیس کل سازمان نظام پزشکی کشور با انتقاد از طرح دوباره افزایش ظرفیت 
پذیرش دانشجوی پزشکی و دندانپزشکی از سوی شورای عالی انقلاب فرهنگی 
گفت: بدون تردید تصمیم گیری های غیرکارشناسی و دور زدن کارشناسان حوزه 
سلامت، به کیفیت ارائه خدمت، غرور ملی و دستاورد »خودکفایی مطلق حوزه 
سلامت«، آسیب می زند. افرادی که حتی یک روز گذرشان به دانشکده پزشکی 
نیفتاده بنشــینند و درباره آینده ظرفیت پزشکی و دندان پزشکی کشور تصمیم 
بگیرند، به نفع آینده کشــور نخواهد بود. افزایش ظرفیت باید متناسب با رعایت 
کیفیت باشد؛ این در حالی است که همین حالا هم نزدیک 1۵ تا ۲۰ هزار پزشک 

عمومی، کار پزشکی انجام نمی دهند.
دکتر محمد رئیس زاده به ایسنا گفت: مشکلی که در حال حاضر در کشور داریم، 
این اســت که برخی نهادها به جای نظارت و راهبری، در مقام نهادهای اجرایی 

تصمیم گیری می کنند. این اشکال دارد و ما نسبت به آن اعتراض داریم.
دلیلی ندارد که شورای عالی انقلاب فرهنگی به جای وزارت بهداشت، میزان 
افزایش ظرفیت تعیین کند، بلکه شورای انقلاب فرهنگی باید بگوید که نیاز جامعه 
و کشور این میزان اســت و به وزارت بهداشــت اعلام کند که برای رفع این نیاز 

سیاستگذاری کند.

افزایش غیرکارشناسیِ ظرفیت ها آسیب زاست
رئیس زاده گفت: حرف ما این است که مگر این آقایان تالار بافت شناسی، جسد، 
هیات علمی، یونیت دندان پزشکی، بخش بالینی، تخت آموزشی، خوابگاه، سرانه 

فضای فیزیکی، ورزشی و کتابخانه ای و ... را هم اضافه کرده اند؟ اگر هم معتقدند که 
ظرفیت خالی وجود دارد، دانشکده به دانشکده و به صورت علمی حساب کنند و 

اگر جایی ظرفیت خالی بود، آن را اضافه کنند.

 اگر دلسوز هستید، پزشکان موجود را به کار بگیرید
رئیس زاده ادامه داد: چرا اکنون نزدیک 1۵ تا ۲۰ هزار پزشــک عمومی، کار 
پزشــکی انجام نمی دهند؟چرا 1۸ هزار پزشک در شــبکه نظام ارجاع و پزشک 
خانواده و خانه های بهداشت، کمبود دارید؟ این همه پزشک داریم که کار نمی کنند 

یا کارهای غیرمرتبط با تخصص شان انجام می دهند. اگر واقعا دلسوز هستید اول 
همین پزشکان موجود را در این شبکه به کار بگیرید و بعد بیداد کمبود پزشک را 
سر دهید. اگر واقعا دغدغه جدی کمبود دسترسی مردم به پزشک را دارید، بیایید 
بنشینید و همانطور که خودتان برای افزایش ظرفیت تصمیم می گیرید، خودتان 
هم نظام پزشک خانواده و ارجاع را اجرا کنید. از وزارت بهداشت،  مجلس و دولت 
بخواهیم و اعلام کنید که با پول مردم پزشــک عمومی تربیت کردیم، اما اکنون 

این پزشک در سیستم نظام ارجاع و پزشک خانواده به کارگیری نمی شود، چرا؟
آقای نماینده مجلس و آقای شورای عالی انقلاب فرهنگی بیا و این را حل کن. 
اینکه روی کاغذ بگوییم اینقدر ظرفیت ها افزایش یابد که هنر نیست و هرکسی 
بلد است آن را انجام دهد. اگر دلسوز هستید و دغدغه دارید که قطعا دارید، بیایید و 
مطلبی را که مشکل مردم را واقعا حل می کند، دنبال کنید؛ توزیع را عادلانه کنید، 

ماندگاری پزشکان را در مناطق محروم افزایش دهید و ...

افزایش شتاب درخواست مهاجرت پزشکان
رئیس زاده درباره وضعیت مهاجرت پزشــکان گفت: بحث مهاجرت پزشکان 
موضوع جدیدی نیست و از قدیم بوده، اما به دلایل متعدد از جمله دلایل اقتصادی 
که هم تعرفه هایمان واقعی نیست و هم متناســب با شرایط کلی اقتصاد جامعه، 

نسبت به سال های قبل کاهش یافته است، این موضوع مطرح است.
در عین حال جاذبه ها در کشــورهای اطراف به دلیل سطح اقتصادی ما خیلی 
بیشتر شده است. بنابراین هم جاذبه های کشــورهای دیگر قوی تر شده و هم در 
داخل وضعیت نسبت به سال های قبل به لحاظ بازار کار نامطلوب تر شده است. بر 
این اساس شتاب مهاجرتی که قدیم بوده، بیشتر شده است. در سال 1۴۰۰ بالغ 
بر ۴ هزار و ۲۷ نفر درخواست گود استندینگ یا عدم سوءپیشینه پزشکی کردند. 
البته به این معنا نیست که تمام این افراد از کشور خارج شدند، بلکه فقط درخواست 

داده اند. بالغ بر یک سوم این افراد پزشک عمومی هستند.

انتقاد از دخالت شورای انقلاب فرهنگی در تعیین ظرفیت علوم پزشکی

نزدیک ۲۰ هزار پزشک عمومی، کار پزشکی نمی کنند

سعیده علیپور


